

The Easter Triduum



Easter Triduum is a term used by the Roman Catholic Church to denote the three days from the evening of Holy Thursday to the evening of Easter Sunday. The Triduum begins with the evening Mass of the Lord's Supper and ends after evening prayers at sunset on Easter Day.

The term was used at the Second Vatican Council, when the revised liturgical calendar set the final part of Holy Week apart from Lent proper. Previously, these three days had already gained distinction from the rest of Holy Week with an observance of silence, which were also known as "the still days." During Mass, music was not to be played and all church bells were silenced. People were also encouraged to observe silence in their homes during this time.



Holy Thursday

The first celebration of the Triduum is the evening Mass of the Lord's Supper. This Mass celebrates the last meal Jesus shared with his Twelve Apostles and disciples before his death. (cf. Paul the Apostle recounted in 1 Corinthians 11:23–26, as well as the synoptic Gospel accounts of Matthew, Mark and Luke)

After the homily on Holy Thursday, we imitate our master in the washing of feet. This ritual reminds us that our baptismal commitment means we are to be servants of one another. In the time of St. Ambrose in Milan, those who were baptized also had their feet washed, because of Jesus' words to Peter: "Whoever has bathed has no need except to have his feet washed" (Jn 13:10). Many scholars have seen a baptismal reference in those words.

Per se, the Mass does not end. There is no dismissal or final blessing. The evening's celebration concludes with a "stripping of the altar" in which not only are all decorations removed, the Blessed Sacrament is taken from the tabernacle on the main altar and processed to an altar of repose outside the main body of the church. The sanctuary candle or paschal candle is extinguished or darkened, and not relit until the Easter Vigil. Eucharistic Adoration is common after the Holy Thursday Mass and continuing until midnight. It is reminiscent of waiting with Jesus in the Garden of Gethsemane.

Also in Roman Catholicism, images of saints are either kept or veiled until the Easter Vigil. Votive lights before these images are not lit. Crucifixes that are movable are hidden, while those that are not movable are veiled until the Easter Vigil.



Good Friday

On this day, Christians ritually recall the Passion and crucifixion of Jesus. Mass is not celebrated on this day, however, Holy Communion (reserved in the tabernacle on the altar of repose from the previous evening) is distributed at the Celebration of the Lord's Passion. The celebration traditionally occurs at 3 pm and consists of three parts: liturgy of the Word, veneration of the cross, and Holy Communion.

The first part, the Liturgy of the Word, consists of the reading or chanting of Isaiah 52:13-53:12, Hebrews 4:14-16, 5:7-9, and the Passion account from the Gospel of John. The second part of the Good Friday liturgy is the Veneration of the Cross: a cross is solemnly displayed to the congregation and then venerated by them, individually if possible. The third and last part is Holy Communion. The Eucharist, consecrated at the Mass of Holy Thursday is distributed at this service. At the conclusion, the priest and people depart in silence, and the altar cloth is removed, leaving the altar bare.



Holy Saturday

Following Good Friday, Holy Saturday is a commemoration of the day that Jesus lay in his tomb. In the Roman Catholic Church, daytime Masses are never offered. It is a time of waiting.

Easter Vigil (Saturday after sunset)

Held after nightfall of Holy Saturday, or before dawn on Easter Day, in anticipation of the celebration of the resurrection of Jesus.

The Easter Vigil consists of four parts:

- The Service of Light
- The Liturgy of the Word
- Christian Initiation and the Renewal of Baptismal Vows
- Holy Eucharist

The Service of Light

The Vigil service begins outside the church around a large fire. This new fire symbolizes the radiance of the Risen Christ dispelling the darkness of sin and death. The Paschal candle is blessed and then lit. This Paschal candle will be used throughout the season of Easter, remaining in the sanctuary of the church or near the lectern, and throughout the coming year at baptisms and funerals, reminding all, that Christ is "light and life."

Once the candle has been lit there follows the ancient and dramatic rite of the *Lucernarium*, in which

the candle is carried by a priest through the nave of the darkened church, stopping three times to chant an acclamation such as 'Christ our Light' to which the assembly responds 'Thanks be to God.' As the candle proceeds through the church, the baptized light their candles from the flame of the Paschal candle. As this symbolic "Light of Christ" spreads throughout those gathered, the darkness is dispersed. Once the procession has reached the sanctuary of the altar, with the church lit only by candle light, the *Exultet* (Easter Proclamation) is intoned.

The Liturgy of the Word

The Liturgy of the Word consists of seven readings from the Old Testament, although it is permitted to reduce this number for pastoral reasons (if reduced, it is customary to use readings 1, 3, 5 and 7). Each reading is followed by a psalm and a prayer relating what has been read in the Old Testament to the Mystery of Christ. After these readings conclude, the *Gloria* is sung for the first time since before Lent (with the exception of Holy Thursday, which is the only time it is heard during the 40 days of Lent), and the church bells and the organ, silent since that point on Holy Thursday, are sounded again – The opening collect (prayer) is read. A reading from the Epistle to the Romans is proclaimed, followed by the chanting of Psalm 118. The Alleluia is sung for the first time since the beginning of Lent. The Gospel of the Resurrection is proclaimed.

The Rite of Christian Initiation

People desiring to full initiation in the Church who have completed their formation are formally initiated as members of the faith the Church through the Sacraments of Initiation (Baptism, Confirmation, and the Holy Eucharist; the latter is celebrated during the *Liturgy of the Eucharist*). The Initiation celebration consists of the Baptismal Liturgy (litany of the saints, blessing of the baptismal waters, Baptism celebration, and Confirmation celebration, and a renewal of Baptismal vows of all present.

The Easter Vigil then concludes with a Liturgy of the Eucharist.

Text prepared by: Sacred Heart Catholic Church – Florida USA



Le triduum pascal



Le triduum de Pâques est un terme utilisé par l'Église catholique romaine pour désigner les trois jours allant du soir du jeudi saint au soir du dimanche de Pâques. Le triduum commence par la messe du soir de la Cène du Seigneur et se termine après les prières du soir au coucher du soleil le jour de Pâques.

Le terme a été utilisé au Concile Vatican II, lorsque le calendrier liturgique révisé a séparé cette dernière partie de la Semaine Sainte, du temps du Carême. Auparavant, ces trois jours s'étaient déjà distingués du reste de la Semaine Sainte avec une observance du silence, également connue sous le nom de "jours calmes". Pendant la messe, la musique ne devait pas être jouée et toutes les cloches de l'église étaient réduites au silence. Les gens ont également été encouragés à observer le silence dans leurs maisons pendant cette période.



Jeudi Saint

La première célébration du Triduum est la messe du soir de la Cène du Seigneur. Cette messe célèbre le dernier repas que Jésus a partagé avec ses douze apôtres et disciples avant sa mort. (cf. Paul l'Apôtre raconté dans 1 Corinthiens 11:23-26, ainsi que les récits évangéliques synoptiques de Matthieu, Marc et Luc)

Après l'homélie du Jeudi saint, nous imitons notre maître dans le lavement des pieds. Ce rituel nous rappelle que notre engagement baptismal signifie que nous devons être serviteurs les uns des autres. Au temps de saint Ambroise à Milan, ceux qui étaient baptisés avaient aussi les pieds lavés, à cause des paroles de Jésus à Pierre : « Celui qui s'est lavé n'a besoin que d'avoir les pieds lavés » (Jn 13, 10). De nombreux érudits ont vu une référence baptismale dans ces mots.

En soi, la messe ne se termine pas. Il n'y a pas de renvoi ni de bénédiction finale. La célébration de la soirée se termine par un "décapage de l'autel" au cours duquel non seulement toutes les décorations sont retirées, mais le Saint-Sacrement est retiré du tabernacle sur l'autel principal et transformé en autel de repos à l'extérieur du corps principal de l'église. Le cierge du sanctuaire ou cierge pascal s'éteint ou s'assombrit et ne se rallume qu'à la veillée pascale. L'adoration eucharistique est courante après la messe du jeudi saint et se poursuit jusqu'à minuit. Cela rappelle l'attente avec Jésus dans le jardin de Gethsémané.

Toujours dans le catholicisme romain, les images de saints sont soit conservées, soit voilées jusqu'à la veillée pascale. Les lumières votives devant ces images ne sont pas allumées. Les

crucifix mobiles sont cachés, tandis que ceux qui ne sont pas mobiles sont voilés jusqu'à la veillée pascale.



Vendredi Saint

Ce jour-là, les chrétiens rappellent rituellement la Passion et la crucifixion de Jésus. La messe n'est pas célébrée ce jour-là, cependant, la Sainte Communion (réservée dans le tabernacle sur l'autel du repos de la veille au soir) est distribuée lors de la Célébration de la Passion du Seigneur. La célébration a traditionnellement lieu à 15 heures et se compose de trois parties : la liturgie de la Parole, la vénération de la croix et la Sainte Communion.

La première partie, la Liturgie de la Parole, consiste en la lecture ou le chant d'Isaïe 52:13-53:12, Hébreux 4:14-16, 5:7-9, et le récit de la Passion de l'Évangile de Jean. La deuxième partie de la liturgie du Vendredi saint est la vénération de la croix : une croix est solennellement présentée à l'assemblée puis vénérée par elle, individuellement si possible. La troisième et dernière partie est la Sainte Communion. L'Eucharistie, consacrée à la messe du Jeudi Saint, est distribuée lors de ce service. À la fin, le prêtre et le peuple partent en silence et la nappe de l'autel est retirée, laissant l'autel nu.



Samedi saint

Après le Vendredi Saint, le Samedi Saint est une commémoration du jour où Jésus gisait dans son tombeau. Dans l'Église catholique romaine, les messes de jour ne sont jamais célébrées. C'est un temps d'attente.

Veillée pascale (samedi après le coucher du soleil)

Tenue après la tombée de la nuit du samedi saint, ou avant l'aube du jour de Pâques, en prévision de la célébration de la résurrection de Jésus.

La Veillée pascale se compose de quatre parties :

- ☒ Le Service de la Lumière
- ☒ La Liturgie de la Parole

☒ Initiation chrétienne et renouvellement des vœux baptismaux

☒ Sainte Eucharistie

Le service de la lumière

Le service de Vigile commence à l'extérieur de l'église autour d'un grand feu. Ce nouveau feu symbolise le rayonnement du Christ ressuscité dissipant les ténèbres du péché et de la mort. Le cierge pascal est béni puis allumé. Ce cierge pascal sera utilisé tout au long de la saison de Pâques, en restant dans le sanctuaire de l'église ou près du pupitre, et tout au long de l'année à venir lors des baptêmes et des funérailles, rappelant à tous que le Christ est "lumière et vie".

Une fois la bougie allumée, suit le rite ancien et dramatique du Lucernarium, dans lequel la bougie est portée par un prêtre à travers la nef de l'église sombre, s'arrêtant trois fois pour chanter une acclamation telle que "Christ notre lumière" à laquelle l'assemblée répond "Grâces soient rendues à Dieu." Au fur et à mesure que le cierge avance dans l'église, les baptisés allument leurs cierges à la flamme du cierge pascal. Au fur et à mesure que cette « lumière du Christ » symbolique se répand parmi les personnes rassemblées, les ténèbres se dispersent. Une fois que la procession a atteint le sanctuaire de l'autel, l'église n'étant éclairée qu'à la lumière des bougies, l'Exultet (Proclamation de Pâques) est entonnée.

La Liturgie de la Parole

La Liturgie de la Parole se compose de sept lectures de l'Ancien Testament, bien qu'il soit permis de réduire ce nombre pour des raisons pastorales (s'il est réduit, il est d'usage d'utiliser les lectures 1, 3, 5 et 7). Chaque lecture est suivie d'un psaume et d'une prière relatant ce qui a été lu dans l'Ancien Testament au Mystère du Christ. Après la fin de ces lectures, le Gloria est chanté pour la première fois depuis avant le Carême (à l'exception du Jeudi Saint, qui est le seul moment où il est entendu pendant les 40 jours de Carême), et les cloches de l'église et l'orgue, silencieux depuis ce point le Jeudi Saint, sont à nouveau sonnés – La collecte d'ouverture (prière) est lue. Une lecture de l'Épître aux Romains est proclamée, suivie du chant du Psaume 118. L'Alléluia est chanté pour la première fois depuis le début du Carême. L'Évangile de la Résurrection est proclamé.

Le rite de l'initiation chrétienne

Les personnes désireuses de s'initier pleinement à l'Église qui ont terminé leur formation sont formellement initiées comme membres de la foi de l'Église par les sacrements d'initiation (le baptême, la confirmation et la sainte eucharistie ; cette dernière est célébrée pendant la liturgie de l'eucharistie). La célébration de l'initiation consiste en la liturgie baptismale (litanie des saints, bénédiction des eaux baptismales, célébration du baptême et célébration de la confirmation, et un renouvellement des vœux baptismaux de toutes les personnes présentes.

La Veillée pascale se termine ensuite par une Liturgie de l'Eucharistie.

Texte préparé par : Sacred Heart Catholic Church – Floride- aux États-Unis

